
مسیر تغییرات و تحولات مدیران آموزش عالی با گذشت 4 ماه از دولت 

ندتر از دوره های قبل پیش می رود 
ُ
جدید هنوز ادامه دارد. روندی که ک

و به نظر می رسد این سرعت پایین دلایل مختلفی به جز در نظر گرفتن 

مدت باقی مانده از دوره مســـئولیت های مدیران منصوب شده دولت 

یبون های رسمی مطرح شده است. شنیده های   در تر
ً
قبلی است که بعضا

»فرهیختگان« نشان می دهد، سه مجموعه بزرگ و مهم علم و فناوری 

کشور در صف صدور حکم هستند تا رؤسای جدید خود را بشناسند؛ 

اما با وجود جمع بندی های اولیه هنوز خبری از احکام جدید نیست.

وزیر علوم  حکم طیب نیا را امضا می کند؟۱
دانشـــگاه تهران قدیمی ترین و یکی از مهم ترین مراکز آموزش عالی است 

که از 27 شـــهریور ماه توسط سرپرست اداره می شود. سیمایی صراف، وزیر 

علوم اواخر شهریور برای سیدحسین حسینی، عضو هیئت علمی دانشکده 

دامپزشـــکی این دانشگاه که سابقه اداره معاونت آموزشی این دانشگاه را به 

مدت 10 سال در کارنامه خود دارد، حکم زد و مسئولیت تشکیل شورایی از 

منتخبان دانشگاه، به منظور ایجاد مشارکت حداکثری دانشگاهیان در پیشنهاد 

افراد شایسته به وزارت، جهت تصدی ریاست دانشگاه را به او سپرد؛ هرچند 

 در اظهاراتی گفته »در دانشگاه تهران نیز هنوز من نمی دانم برای انتخاب 
ً
اخیرا

رئیس آیا با روش مشـــورتی پیش برویم یا روش دیگری را مدنظر قرار دهیم، 

هنوز روش آن قطعی نشده است.«

 دوره فعالیت 
ً
با درنظر گرفتن محدودیت 4 ماهه مدت سرپرســـتی عملا

حسینی رو به اتمام به حساب می آید در حالی که خبری از تعیین رئیس 

این دانشـــگاه نیست. هفته گذشـــته برخی از معرفی حسینی به شورای 

عالی انقلاب فرهنگی خبر دادند که توسط روابط عمومی شورا رد شد. با 

این حال شنیده های »فرهیختگان« حکایت از گفت وگوی رئیس جمهور 

با وزیر علوم به منظور صدور حکم ریاســـت دانشگاه تهران برای وزیر 

پیشـــین اقتصاد دارد. علی طیب نیا، استاد دانشـــکده اقتصاد دانشگاه 

یت  تهران اســـت که به جز مسئولیت اجرایی در سطح ملی، سابقه عضو

در هیئت ممیزه، مدیریت گروه آموزشـــی اقتصاد اجتماعی این دانشگاه 

را در ســـال های اخیر دارد. او تمام دوران تحصیل خود را در دانشـــگاه 

تهران گذرانده و از حامیان مســـعود پزشکیان در انتخابات اخیر بود که 

پس از شـــکل گیری دولت  به عنوان مشاور عالی رئیس جمهور منصوب 

شد و حالا به نظر می رســـد اصلی ترین گزینه اداره بزرگ ترین دانشگاه 

دولتی کشور است.

تجریشی  رئیس دانشگاه شریف می شود؟2
»دانشگاه صنعتی شریف، سنتی از گذشته به عنوان کمیته تحقیق داشتند که 

این کمیته نیز در زمینه انتخاب رئیس دانشـــگاه اقداماتی را انجام و نتیجه را 

به بنده اعلام کردند.« این اظهارات وزیر علوم در پاســـخ به خبرنگار ایسنا 

است و خیلی زود مشخص شد به غیر از سیدعباس موسوی، استاد مهندسی 

شـــیمی و نفت که در حال حاضر مسئولیت اداره این دانشگاه را هم برعهده 

دارد، محمدمسعود تجریشی، استاد دانشکده مهندسی عمران و محمدرضا 

موحدی، استاد دانشکده مهندسی مکانیک هم جزء گزینه های مطرح هستند 

که در بین سه گزینه بخت نفر دوم بیشتر از سایرین است. تجریشی ریاست 

پارک علم و فناوری شـــریف را در سال های 95 و 96 برعهده داشته و تا قبل 

از حضور در پارک از سال 89 معاون پژوهشی این دانشگاه بوده است. او به 

غیر شریف سابقه حضور در معاونت محیط زیست انسانی سازمان حفاظت 

از محیط زیست را هم در دهه 90 دارد.

جهاد دانشگاهی  به سال های نخست تأسیس باز می گردد؟۳
علی منتظری مقدم یک چهره های نام آشـــنا برای اهالی جهاد دانشگاهی 

محسوب می شود. نخستین رئیس این نهاد که سه دوره مسئولیت اداره آن 

یت در شورای عالی انقلاب فرهنگی  را برعهده داشته است و سابقه عضو

را در کارنامه دارد. استاد 66 ساله  اپیدمیولوژی مرکز تحقیقات سنجش 

ســـلامت جهاد دانشگاهی، براساس شنیده های خبرنگار »فرهیختگان« 

بـــه عنوان گزینه اصلی اداره این مجموعه پس از مســـلمی نائینی مطرح 

شـــده اما از قرار معلوم هنوز نتوانسته موافقت هیئت امنای این مجموعه 

را کسب کند. حسن مســـلمی نائینی، استاد تمام دانشگاه تربیت مدرس 

تهران در رشته مکانیک گرایش مهندسی ساخت و تولید  از آبان ماه 1401 

با تأیید شـــورای عالی انقلاب فرهنگی مســـئولیت یکی از قدیمی ترین 

نهادهای علم و فناوری کشـــور را برعهده گرفت. با توجه به صدور ســـه 

ساله احکام رؤســـای جهاد، او می تواند تا آبان ماه 1404 در این سمت 

باقی بماند، اما خـــودش هم در گفت وگوی اخیری که با »فرهیختگان« 

به مناسبت سالگرد تأسیس این مجموعه داشت، از آمادگی برای سپردن 

مســـئولیت به فرد تازه نفس مورد نظر دولت جدید گفته بود. با این حال 

بایـــد منتظر ماند و دید آیا نخســـتین رئیس جهاد، دوباره مدیریت آن را 

 متفاوت از ســـال های ابتدایی شکل گیری آن برعهده 
ً
در شرایطی کاملا

بت چهره هـــای جوان تری برای ایجاد تحول در این  خواهـــد گرفت یا نو

مجموعه ارزشمند خواهد شد.

 روایت »فرهیختگان« از ۳ انتخاب مهم در آموزش عالی

وزیربهحرفپزشکیانگوشمیکند؟

پذیرش سالانه 15 هزار 
 دانشجوی پزشکی 

 دستاورد بی سابقه ای 
در رفع کمبودهاست

جناب آقای محمدامین ایمانجانی، مدیرمســـئول محترم 

روزنامه »فرهیختگان«

با سلام و احترام، پیرو انتشار مطلبی با عنوان »پرونده افزایش 

ظرفیت پزشکی برای همیشه بسته خواهد شد؟ پایان باز یک 

مصوبه دو سرطلا!« در روزنامه وزین »فرهیختگان«، مرکز 

رسانه و روابط عمومی شورای عالی انقلاب فرهنگی لازم 

می داند برخی نکات را برای تنویر افکار عمومی و روشن تر 

شدن ابعاد موضوع مطرح نماید. خواهشمند است دستور 

فرمایید این جوابیه طبق قانون مطبوعات، در اسرع وقت در 

آن روزنامه منتشر گردد.

ضرورت مصوبه افزایش ظرفیت پذیرش دانشـــجوی 

پزشکی: مصوبه افزایش ظرفیت پذیرش دانشجوی پزشکی، 

پاســـخی به نیاز جدی کشور در راستای ارتقای سلامت و 

دسترسی عادلانه به خدمات پزشکی بود. با توجه به سرانه 

پایین پزشک در کشور نسبت به میانگین جهانی و نیاز مبرم 

به افزایش پزشـــکان متخصص، این اقدام در چهارچوب 

برنامه های شـــورای عالی انقلاب فرهنگی برای رفع این 

چالش ها اتخاذ شد.

دســـتاوردها و چالش ها: با اجرای این مصوبه، شاهد 

افزایش بی ســـابقه ظرفیت پذیرش دانشـــجویان پزشکی 

بودیـــم که هم زمان با حمایت همه جانبه مجلس و دولت، 

زیرساخت های آموزشـــی و پژوهشی دانشگاه های علوم 

پزشکی نیز تقویت شد. البته اذعان داریم که اجرای چنین 

طرح کلانی بدون چالش نبوده، اما شـــورای عالی انقلاب 

فرهنگی با تمام توان و با همکاری دســـتگاه های مســـئول 

ازجمله وزارت محترم بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 

در مســـیر رفع موانع و تحقق دستاوردهای ارزشمند گام 

برداشته است.

توجه به کیفیت و عدالت آموزشی: شورای عالی انقلاب 

فرهنگی، به عنوان نهاد کلان سیاســـت گذار علم و فرهنگ 

کشور، همواره دغدغه کیفیت و عدالت آموزشی را در کنار 

کمیت مدنظر داشته است. بخش های تخصصی با حضور 

 فرایند آموزش را رصد و ارزیابی کرده 
ً
اساتید برجسته، مستمرا

و با تخصیص بهینه منابع، تجهیزات آموزشی در دانشگاه ها 

را ارتقا داده اند. باور ما این است که با استمرار این رویکرد، 

فارغ التحصیلان رشـــته پزشکی با بالاترین سطح دانش و 

مهارت، به جامعه خدمت خواهند کرد.

توقف موقت افزایش ظرفیـــت: توقف افزایش ظرفیت 

پذیرش پس از چهار سال، به منزله نادیده گرفتن دستاوردها 

نیســـت، بلکه فرصتی برای تثبیت شرایط و تمرکز بر بهبود 

کیفیت آموزش و رفع چالش های موجود اســـت. پذیرش 

سالانه 15 هزار دانشجوی پزشکی، همچنان یک دستاورد 

بی سابقه در راستای رفع کمبودها است. شورای عالی انقلاب 

فرهنگی متعهد است در این مسیر، به تقویت زیرساخت ها، 

حمایت از پژوهش های کاربردی و توانمندسازی اساتید و 

دانشجویان ادامه دهد.

دعوت به نقد ســـازنده و تعامل رسانه ها: شورای عالی 

انقلاب فرهنگی از همراهی و حمایت همه جانبه مجلس، 

دولت، وزارت بهداشت، اســـاتید، متخصصان و به ویژه 

دانشـــجویان که در تحقق این اهداف نقش بی بدیلی ایفا 

کید بر تعهد  کرده اند، صمیمانه سپاسگزار است. ضمن تأ

به ارتقای نظام سلامت، از رسانه ها و دلسوزان نظام دعوت 

می نماییم با نقد سازنده و ارائه پیشنهادات، ما را در این مسیر 

یاری رسانند. همچنین، از توجه و اهتمام آن روزنامه وزین 

به مسائل کلان کشور، صمیمانه سپاسگزاریم.

با تجدید احترام و سپاس

مشاور مرکز شرکت های دانش بنیان معاونت علمی:

دانشگاههانیمهاولسال85پروژهاعتبارمالیاتیگرفتند

قانون جهش تولید دانش بنیان را که در اردیبهشـــت سال 1401 از 

یب رسید باید در زمره مهم ترین  سوی بهارستان نشـــین ها به تصو

قوانین بالادستی برای تغییر موازنه به نفع فعالیت های شرکت های 

دانش بنیان در کشـــور قلمداد کرد. قانونی مشـــتمل بر 20 ماده و 

10 تبصـــره که امکان بهره مندی از معافیت مالیاتی را برای فعالان 

این حوزه فراهم کرده، اما واقعیت آن اســـت که شاید فعالان این 

عرصه اطلاع چندانی از چگونگی اســـتفاده از بند های مربوط به 

معافیت مالیاتی نداشته باشند. در همین راستا علی شجاع مرادی، 

مشـــاور مرکز شـــرکت های دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و 

اقتصاد دانش بنیان ریاســـت جمهوری در نشست مدیران ارتباط با 

صنعت دانشگاه ها و پژوهشـــگاه های کشور به تشریح چگونگی 

بهره منـــدی از این معافیت و همچنین هزینه هایی که شـــامل این 

بخش می شـــود، توضیحاتی را ارائه داد کـــه متن کامل آن را در 

ادامه ازنظر می گذرانید. 

راجع به مفهـــوم اعتبار مالیاتی و اینکه ایـــن ظرفیت چگونه در 

راســـتای ارتقای تحقیق و توسعه در صنایع با محوریت دانشگاه ها 

به کار گرفته شده است، توضیحاتی ارائه می دهم. اعتبار مالیاتی، 

موضوعی است که در ماده 11 و 13 قانون جهش تولید دانش بنیان 

به آن پرداخته شـــده است. از سال 1401 ما نیز ابزار مهم توسعه 

نوآوری و فناوری را که کشـــور های توســـعه یافته، سال ها از آن 

برخوردار بودنـــد در قانون جهش تولیـــد دانش بنیان در اختیار 

گرفته ایم. اعتبار مالیاتی یعنی شـــرکتی که فعالیت ها و هزینه های 

تحقیق و توســـعه انجام دهد و این عمل منجر به توسعه محصول 

جدید، ارتقای محصولات فعلی و بهبود فرایند های تولید شـــود، 

این هزینه ها از مالیات بر عملکرد شـــرکت کسر می شود. مبحث 

جهش تولید دانش بنیان، موضوعی است که ماده 11 به آن پرداخته 

و در ماده 13 بر ارتباط صنعت با دانشـــگاه در استفاده از ظرفیت 

 شرکت هایی که 
ً
کید شـــده اســـت. درواقع عملا اعتبار مالیاتی تأ

با دانشـــگاه ها و مراکز آموزش عالی، برای اجرای پروژه تحقیق و 

توسعه قرارداد داشته باشند، مشـــمول اعتبار مالیاتی اند و هزینه 

قرارداد ها می تواند از مالیات شـــرکت کسر شود. 

سال 1402 ســـپری شـــد و برنامه اعتبار مالیاتی برای اولین بار 

اجرا شد. استقبال دانشـــگاه ها از برنامه اعتبار مالیاتی به نسبت 

کـــم بود، زیرا اطلاع زیادی از ظرفیت اعتبار مالیاتی نداشـــتند. 

دانشگاه ها ســـهم کوچکی از 1.5 همت اعتبار مالیاتی در سال 

گذشـــته را برای پروژه ها ارائه داده بودند و امســـال تلاش کردیم 

با همکاری وزارت علـــوم و دفتر ارتباط با صنعت، موضوع ماده 

یژه پیگیری کنیم. امســـال  13 )موضوع اعتبار مالیاتی( را به طور و

پایلوت اول برنامه برای دانشـــگاه ها برگزار شد؛ در نیمه اول سال 

بی از سمت صنایع در   خو
ً
1403، درخواست ها و پروژه های نسبتا

راستای ارتقای پروژه های تحقیق و توسعه با محوریت دانشگاه ها 

تعریف شـــد. تا نیمه اول امســـال، نزدیک به 85 پروژه تأییدشده 

 بیشـــتر از این مقدار را هم در 
ً
را داریم و پیش بینی می کنم تقریبا

نیمه دوم سال داشته باشـــیم؛ البته ارزیابی نیمه دوم سال به پایان 

نرســـیده و آمار دقیقی را نمی توان منتشر کرد. 

اگـــر بخواهم در مورد روال برخورداری از اعتبار مالیاتی توضیح 

یم ما ســـه مقوله کلـــی در این زمینه داریم. مقوله  دهم، باید بگو

یژگی پروژه های اعتبار مالیاتی درگیر با دانشـــگاه است؛  اول، و

این پروژه ها مشـــابه پروژه های تحقیق توسعه خود شرکت است و 

باید پروژه های فناورانه و نوآورانه باشد. به همین دلیل پروژه هایی 

که با دانشـــگاه تعریف می شوند از این مقوله برخوردارند. ما نرخ 

تأییدمان در فراخوان نیمه اول امســـال بالا بود تا جایی که نزدیک 

به 80 و 90 درصد پژوه ها تأیید شـــد. از حیث موضوع و کیفیت 

پروژه، نگرانی وجود ندارد؛ چراکـــه پروژه هایی که با محوریت 

دانشـــگاه تأیید شوند، پروژه قوی خواهند بود. 

مصداق تحقیق و توســـعه بودن پروژه ها نیز محل بحث اســـت. 

بســـیاری از اوقـــات پروژه هـــا خدمات روتیـــن مثل خدمات 

آزمایشـــگاهی و خدمات اکتشـــاف حوزه مدنی را از دانشگاه ها 

 R&D می خواهنـــد؛ درحالی که در این موارد پروژه باید مصداق

باشـــد. اگر پروژه ها در زمینه تحقیق و توسعه باشند، روی فناورانه 

و نوآورانه بودن آن نکته خاصی در زمینه همکاری با دانشـــگاه ها 

نداریم. به طورمثال در حوزه امکان ســـنجی فنی، اگر پروژه ای با 

دانشگاه تعریف شود، دستورالعمل آن را به صورت پروژه تحقیق و 

توسعه قبول نمی کنیم. در برخی پروژه های علوم انسانی، مدیریتی، 

ین ســـند و... نیز نمی توان از ظرفیت مالیاتی تحقیق و توسعه  تدو

استفاده کرد اما در پروژه هایی که مصداق توسعه دانش فنی است 

می توان از مســـیر اعتبار مالیاتی قابلیت تأمین مالی داشته باشند. 

مقوله دوم در اعتبار مالیاتی، ســـرفصل های هزینه کردی اســـت 

که مشمول اعتبار مالیاتی شـــوند. عمده هزینه هایی که در قالب 

همکاری با دانشگاه تعریف می شود می توان در این زمینه تعریف 

شود. تنها نکته ای که وجود دارد، درباره هزینه های خرید کالا های 

ســـرمایه ای اســـت؛ چراکه در موضوع اعتبار مالیاتی تحقیق و 

توسعه خرید زمین و ســـاختمان قابل قبول نیست. اما هزینه های 

لات و تجهیزات و استهلاک آنان به عنوان هزینه قابل قبول  ماشین آ

در اعتبار مالیاتی پذیرفته شـــده است. هزینه نیروی انسانی، مواد 

اولیـــه، اجزا و قطعات موردنیاز پروژه نیز به صورت کامل پذیرفته 

شده است. درواقع هزینه های جاری به صورت کامل و هزینه های 

سرمایه ای به صورت اســـتهلاکی پذیرفته شده اند، همچنین برای 

تعامل و همکاری با دانشـــگاه ها، ســـرفصل های دیگر پیش بینی 

کردیـــم. به طور مثـــال هزینه هایی که در دانشـــگاه ها برای ارائه 

خدمات پروژه به عنوان هزینه های بالاسری قرارداد دیده می شوند 

هم می توانند از این محل تأمین شوند. درواقع تا 20 درصد مبلغ 

پروژه قابلیت این را دارد که به عنوان هزینه های بالاســـری تعریف 

و مشـــمول استفاده از این بخش شود. هزینه راهبری پروژه نیز که 

برای عضو هیئت علمی وجود دارد تا 20 درصد به عنوان سرفصل 

مشمول این بخش پیش بینی شـــده است. درحقیقت تلاش شده 

سرفصل های متناسب با نیاز های قرارداد ها با دانشگاه دیده شود. 

مقوله سوم فرایند برخورداری یک شرکت از اعتبار مالیاتی است، 

یعنی صنایعی که خواهان ارتباط با دانشگاهند باید پروژه هایشان 

یژه ارتباط اعتبار  را در ســـامانه برنامه اعتبار مالیاتی و در بخش و

.www.Etebar14 مالیاتی با دانشگاه ها و مراکز آموزش به آدرس

ir بارگذاری کنند. برای سهولت و تسریع در کار نیز ما مسیر ماده 

13 را از بقیه پروژه ها جـــدا کرده ایم. یعنی مجری پروژه و عضو 

پوزالی را  هیئت علمـــی که می خواهد پروژه را انجام دهد باید پرو

تکمیل وشرکت متقاضی اعتبار مالیاتی آن را در سامانه بارگذاری 

کند. بعضی از شـــرکت ها با دانشـــگاه تعامل کرده و اکانت را در 

اختیار مجری پروژه قرار داده تا آن شـــخص مدارک را بارگذاری 

کنـــد. درنهایت پروژه هـــا داوری و نتیجه ارزیابـــی به متقاضی 

اطلاع داده می شـــود. اگر پروژه تأیید شـــود، به مرحله بعد یعنی 

برای ارزیابی هزینه کرد می رود. مجری پروژه و شـــرکت متقاضی 

نیز در انتهای ســـال مالی و پـــروژه، هزینه کرد ناظر بر قرارداد را 

باید ارائه دهد. امســـال نیز مقررشده حدود 2.5 میلیارد تومان با 

تأیید رئیس دانشـــگاه، به عنوان هزینه های ناظر بر قرارداد پذیرفته 

شـــود. بالاتر از 2.5 میلیارد تومان را معاونت علمی، فناوری و 

اقتصـــاد دانش بنیان از طریق دبیرخانـــه و کارگزار های تخصصی 

یم کـــه عمده پروژه ها زیر  ارزیابـــی می کند. این را هم باید بگو

2.5 میلیارد تومان اســـت که با تأیید رئیس دانشگاه، هزینه ها به 

دبیرخانه و ســـازمان امور مالیاتی ابلاغ می شود تا به عنوان هزینه 

اعتبار مالیاتی از شرکت پذیرفته شود. 

از ســـؤالات متداولی که در این زمینه مطرح می شود، آن است که 

سازمان امور مالیاتی چگونه تضمین می کند اعتبار مالیاتی را از ما 

بپذیرد؟ چراکه شرکت ها دغدغه و نگرانی هایی در این زمینه دارند 

و به همین دلیل این سؤال را می پرسیدند که چگونه مطمئن باشند 

اعتبار مالیاتی که رئیس دانشـــگاه تأییـــد می کند، اعتبار مالیاتی 

یم در سال 1402 نزدیک  قطعی اســـت؟ در پاسخ به آن باید بگو

به 1.5 همت به ســـازمان امور مالیاتی معرفی کردیم و مشکلی 

جدی هم برای دریافت آن نداشـــتیم. در سال 1401 این کار را با 

نزدیک 42 شـــرکت به عنوان فاز پایلوت که بدانیم مســـیر چگونه 

خواهد بود، دنبال کردیم که خوشـــبختانه مشکل جدی نداشتیم. 

همکاری رئیس ســـازمان امور مالیاتی و ستاد سازمان خوب بوده 

به رو بوده، ما پیگیری  و اگر هم در جایی یا شـــرکتی با مشکل رو

کرده و مشـــکل برطرف شده اســـت. البته تجربیات موفقی هم 

داشـــته ایم که می توانیم به هر شرکتی اگر ناراحتی دارد نشان دهیم 

تا خیالشان راحت شود. 

خوشـــبختانه ما با دفتر ارتبـــاط با صنعت ارتباط نزدیکی داریم و 

بـــه همین دلیل هرکدام از این دفاتر در دانشـــگاه ها که علاقه مند 

باشـــند تا موضوع را باجدیت بیشتری دنبال کنند، حاضریم برای 

آن ها فرایند های آموزشـــی داشته باشیم. امروز با دانشگاه شریف 

 هرچقدر شـــناخت بیشتر شود 
ً
فرایندی را شـــروع کرده ایم. قطعا

ظرفیت قابلیت برخورداری از آن بیشـــتر می شود. 
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